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رابطه بيكاري فارغ التحصيلان 
با پارك هاي علم و فناوري
استخدام هاي اجباري 
در شأن دانشگاه نيست

 مرتضي جمشيدي
عدم تنظيم يك سند جامع و راهبردي در نيازسنجي 
علمي و اشتغال كشور در كنار تمام مشكلات اقتصادي 
وابسته به نفت كه اقتصاد كش��ور از آن رنج مي برد، 
نتيجه اي جز افزايش روز افزون فارغ التحصيلان بيكار 
نخواهد داشت. نفت به اندازه كافي تأثير مخرب خود 
را در رشد و شكوفايي اقتصادي، صنعتي و دانش هاي 
بنيادين كشور داشته اس��ت و اگر اين اثر تخريبي با 
يك عامل دولتي در جايگاه وزير نفت همراه شود كه 
به طور علني از افزايش ميزان خام فروشي آن دچار 
هيجان و شادماني مي شود، خروجي بهتري از آنچه 
دولت يازدهم با آن مواجه است. حاصل نخواهد شد. 
در سطح كشورهاي پيش��رفته از اوايل قرن بيستم 
مسير حركت دانشگاه ها به سمت برقراري ارتباط با 
مؤسسات و حلقه هاي رابط تغيير كرد. اين حلقه ها با 
دو هدف مشخص شكل مي گرفتند. اولين هدف آنها 
ايجاد زمينه درآمدزايي براي تكنولوژي يا طرح هاي 
توليدي در دانشگاه ها بود و هدف دوم استفاده از اين 
ويژگي هم افزا براي تشويق دانشگاه. در اين سيستم 
دانشجو از تضمين آينده شغلي خود اطمينان كامل 
دارد. محي��ط، امكان��ات، آزمايش��گاه و بورس هاي 
مطالعاتي براي او فراهم است و اگر بتواند با استفاده 
از اين امكانات طرحي براي پيشبرد اهداف صنعتي 
در رش��ته هاي فني و پايه يا طرح ه��اي محتوايي و 
نظريه پردازي در حوزه رشته هاي علوم انساني ارائه 
دهد، به صورت مستقيم جذب بازار كار شده است. 
در واقع در اين ش��يوه كه بيش از صد سال از قدمت 
آن مي گذرد، دولت ها دانش��جويان را س��ربار مراكز 
استخدامي بار نمي آورند. دانشجويان مي توانند پس 
از فارغ التحصيلي بر اساس توانايي خود فرصت هاي 
ش��غلي مورد نظر را انتخاب كنن��د و ديگر نيازي به 
تحصن در دانش��گاه ها نيس��ت كه آي��ا وزارت نفت 
دانشجويان دانشگاه نفت را استخدام مي كند يا خير؟ 
اين حلقه هاي رابط كه از آن تحت عنوان پارك هاي 
علم و فناوري ياد مي شود در ايران رونق قابل ذكري 
نداشته است. اين آسيب مهم ترين دليل در متناسب 
نبودن رشد علمي كشور با ميزان هزينه هايي است 
كه در دانشگاه ها صرف مي شوند. صنايع و مؤسسات 
پژوهش��ي به دانش هاي توليد بومي اعتماد ندارند و 
دانشگاه ها نيز نسبت به تمركز صرف صنايع به دانش 
تجربي و عدم اس��تفاده از اصول علمي جديد انتقاد 
دارند. امريكا يكي از كش��ورهايي است كه توانست 
اين الگو را پياده كند و منشأ رابطه صنعت و دانشگاه 
در كشورهاي ديگر شود. ارتباط صنعت و دانشگاه در 
امريكا وامدار تحولات پر سرعت و سرنوشت ساز اين 
كشور است، تحولاتي كه باعث شده امريكا بالاترين و 
بهينه ترين ارتباط را ميان صنعت و دانشگاه در شرايط 
كنوني جهان داشته باشد. البته حتي در اين كشور نيز 
در مقاطعي همين نقطه قوت، يعني ارتباط صنعت و 
دانشگاه به نقطه ضعف تبديل شد. محققان معتقدند 
يكي از دلايل بحران اقتصادي در امريكا در دهه هاي 
1930 و 1970 ايجاد فاصله ميان صنعت و دانشگاه 
و رفتار جزيره اي آنهاست. كارشناسان معتقدند در 
اين دو بازه زماني به دليل ورود درآمدهاي حاصل از 
استعمارهاي نوين دولتي، اهميت پرداخت صنعت به 
تكنولوژي هاي نوين در امريكا كاسته شد و رفته رفته 

نوعي ركود اقتصادي را براي اين كشور ايجاد كرد. 
به هر ترتيب تا زماني كه دانشگاه ها به اين خودباوري 
نرسند و تحولي در كاربردي كردن دانش خود نداشته 
باشند، فرصت هاي شغلي نيز فرش قرمزي براي آنها 
پهن نخواهند كرد. هر چند كه نقطه آغاز اين فرايند 
بايد با مداخله دولت ص��ورت بگيرد، اما نقش دولت 
تنها به عنوان ي��ك آغازگر و تس��هيل كننده رابطه 
دانشگاه با پارك هاي علم و فناوري است كه پس از 
آن تناسب ميان عرضه و تقاضا در بازار دانش، شيب 
نمودار بيكاري فارغ التحصيلان را منفي خواهد كرد. 

تريبون دانشجويي

دانشگاه و مسئله نفوذ در گفت وگوي »جوان« با دكتر محمدصادق كوشكي

دولتمقابلنفوذدردانشگاههاكاملًامنفعلعملميكند

اين كار بسيار جالب
 و لازمي است

 يكي از دوستان اطلاع دادند كه يك ستاد دانشجويي 
براي تحقيق در اقتصاد مقاومتي تشكيل شده. كار 
بسيار جالبي اس��ت. اينجور كارهاي عميق، همان 
چيزي است كه كشور به آن احتياج دارد. شما بايد 
فكر كنيد، مطالعه كنيد، تحقيق كنيد. اين تحقيق ها 
اگر به درد آن دستگاه مس��ئول هم نخورد يا به كار 
او نيايد يا نپسندد، قطعاً به كار شما مي آيد و به درد 

شما مي خورد. اين، كار بسيار جالبي است. 
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كلام رهبر

آيا نفوذ مسئله اي است كه جديداً در محيط 
دانش�گاهي و اجتماعي و سياسي كشور ما 
حادث شده اس�ت؟ آيا اين مس�ئله، سبقه 
تاريخي ندارد؟ چ�ه اتفاقي مي افتد كه رهبر  
معظم انقلاب موضوع نفوذ را به قدري جدي 
مي بينن�د كه پيرام�ون آن صريحاً هش�دار 
مي دهند؟ وظيفه اقشار مختلف دانشگاهي 
اعم از اساتيد، تشكل ها و نظام آموزش عالي 
در رابطه با نفوذ چيس�ت؟ براي يافتن پاسخ 
اين سؤالات با يكي از اساتيد زبده دانشگاهي 
كشور به گفت وگو نشستيم كه بيش از بسياري 
از اس�اتيد به اتفاق�ات مختل�ف و لايه هاي 
مختلف دانشجويي احاطه دارد. گفت وگوي 
ما را با دكتر محمد صادق كوش�كي بخوانيد. 

در ابت�دا مي خواهم در رابطه با س�ابقه 
تاريخي نف�وذ در كش�ورمان در تاريخ 
معاصر سؤال كنم. آيا اين پديده مسبوق 

به سابقه است؟ 
بحث نفوذ پديده اي نيست كه اختصاص به حال 
حاضر داشته باشد. ما در تاريخ معاصر خود و در 
دوران قاجار و پهلوي كس��اني را داشته ايم كه 
ايران را تبديل به مستعمره انگليس كردند. وقتي 
كه ما تاريخ حقارت ب��ار دوران قاجار و پهلوي را 
مي خوانيم مي بينيم كه كس��اني كه شيفتگان 
غرب بوده اند و قبله و كعبه آمالشان غرب بوده 
است كم نداشته ايم. اينها به حريت و آزادگي ملي 
هم كاري نداشتند و عملًا ملت و مليت ايراني را 
تحقير مي كردند و افتخ��ار مي كردند كه بايد از 
فرق سر تا نوك پا فرنگي شد. ما چنين افرادي 
را در سابقه نفوذ داريم. كس��اني كه مي گفتند 
بايد صنعت نف��ت ايران را به انگليس س��پرد و 
ايراني توان آفتابه س��اختن هم ن��دارد. همين 
نگرش امروز به يك نحوي دوباره زنده ش��ده و 
امروز مي بينيم كسي كه لقب استادي دانشگاه 
تهران را يدك مي كشد، به صراحت مي گويد كه 
ايراني ها نيازي به فناوري هسته اي ندارند و ما 
بايد برويم مشكل غذاي مردم را حل كنيم. يعني 
تصوري كه گمان مي كند اگر فناوري هسته اي 
تعطيل بشود مش��كلاتي مانند سوء تغذيه هم 

حل خواهد شد!
ما مشكل نفوذ را در تاريخمان داشته ايم و ملت 
ايران كم نديده كه اين افراد ملت را تحقير كنند. 
همين امثال وثوق الدوله ها و قوام الس��لطنه ها 
بودند كه در عرصه هاي مختلف كشور را تسليم 
غرب مي كردند و امروز هم فرزندان همان تفكر 
دوباره دارند همان مسير را در پيش مي گيرند. 

دش��من مي داند كه اگر بخواهد به كشور ايران 
حمله نظامي كند و قصد تسلط اينچنيني داشته 
باشد، طبيعتاً جامعه ايران تسليم نخواهد شد. 
براي همين اس��ت كه حالا دنبال نفوذ هستند 
كه بدون هزينه و مشكل، سوء استفاده خود را 
انجام بدهند و به اهداف خود برسند. نفوذي ها 
كساني اند كه حقوق هاي ميليوني از بيت المال 
مس��لمين مي گيرن��د اما اف��كار دانش��جويان 
مس��لمان را امريكايي بار مي آورند. نفوذي ها با 
پول بيت المال جوانان مس��لمان صاف و پاك را 
تحويل مي گيرند و كس��اني مانند خودشان را 

تحويل مي دهند. 
يعني تفكرات غربي كه حاصل تحصيل 
با منابع علمي ماترياليستي است، باعث 
تولي�د چني�ن اس�اتيد و نفوذي هايي 

مي شود. درست است؟
ببينيد كس��اني كه با اين رفتاره��ا، دامن پاك 
اس��اتيد خدوم و عالم دانش��گاهي ما را لكه دار 
مي كنند كساني هستند كه فكر فاسدي دارند. 
كس��اني كه متفكر نيس��تند، مقلد هس��تند و 
قبله نماي تقليدشان هم به سمت امريكا، كانادا 
و غرب اس��ت. البته در ميان آنها پيدا مي شوند 

كساني كه جيره خوار هس��تند اما نه به آن معنا 
كه قاطبه آنها را بخواهيم م��زدور بدانيم، بلكه 
آنها بر اس��اس تفكر خود در زمين دشمن بازي 

مي كنند. 
متأسفانه با افرادي طرف هستيم كه در اين دولت 
مس��ئوليت هاي بالا در وزارت علوم گرفته اند و 
تفكرات فاس��دي دارند. ممكن هم است كه به 
خيال خودش��ان دارند خدمت مي كنند اما در 

عمل جاده صاف كن دشمنان هستند. 
و باز هم بايد برويم سراغ اسلامي كردن 
واقعي دانشگاه ها و منابع دانشگاهي... 
ما هر چقدر هم كه بخواهيم منابع علمي مان را 
اسلامي كنيم تا زماني كه چنين افرادي در رأس 
هرم مديريتي هس��تند باز هم توفيق نخواهيم 
يافت. تا اي��ن مديريت هاي فاس��د و امريكايي 
وجود داشته باشند خب اتفاق مباركي نخواهد 
افتاد. با گذش��ت 37 س��ال از پيروزي انقلاب 
تلاش هاي زيادي ش��ده اس��ت و انديشمندان 
زي��ادي كار كرده اند و منابع علمي اس��لامي تا 
حدودي س��اخته ش��ده. اما چرا اين منابع وارد 
دانش��گاه ها نمي ش��وند؟ چون مديران بالايي 

اجازه نمي دهند. 
متأسفانه مديران فاسد سال هاي سال است كه 
نظام آموزش عالي ما را قبض��ه كرده اند و حتي 
هنگامي كه جناح سياسي شان بر اريكه قدرت 
نبوده ام��ا اينها در قدرت باقي مان��ده بودند. به 
اين معنا كه مثلًا در دولت نهم و دهم هم همين 
ماجرا بود و مسئولان عالي وزارت علوم در عمل 
كار را به دست همين افراد سپرده بودند. افرادي 
كه هرچند ممكن است اصولگرا به حساب بيايند 
اما ساختار فكري ش��ان همان است و نگاه شان 
منجر به نفوذ مي ش��ود. اينها اجازه ورود منابع 
اسلامي را به دانش��گاه ها ندادند و نخواهند داد. 
كساني هس��تند كه تا وقتي باشند وضعيت ما 
همين است و ويروس هايي هس��تند كه امثال 
خودش��ان را تكثير مي كنند و ما بايد ش��ر اين 
افراد و تفكرات منحط آنها را از نظام دانشگاهي 
بكنيم و مماشات و تسامح و تعارف با آنها باعث 
مي شود همين تفكر و همين افراد تا قيام قيامت 

باقي بمانند. 
ما به ي��ك انقلاب فرهنگي ني��از داريم. انقلاب 
فرهنگي به اين معنا كه هركس��ي كه به نظام و 
انقلاب اعتقادي ندارد، نبايد مس��ئول پرورش 
افكار و انديشه جوانان مردم باشد. كساني بايد 
باش��ند كه اگر لااقل معتقد به بسترهاي ديني 
نيستند آزادمرد باشند و اگر مسلمان نيستند، 

ايراني باش��ند و به فكر اعتلاي وطن و كش��ور 
خود باشند. 

در اي�ن وضعي�ت وظيف�ه جنب�ش 
دانشجويي چيس�ت؟ جوانان دانشجو 

بايد چه كنند؟
ببينيد توان جنبش هاي دانش��جويي چيست؟ 
تنها كاري كه از اين بچه ها بر مي آيد اين است 
كه خودشان را به لحاظ علمي طوري مديريت 
كنند كه اسير اين جريانات نشوند و تشكل هاي 
دانشجويي هم فقط مي توانند مطالبه گري كنند. 
شما نمي توانيد از دانشجويان اصلاح مديريتي 
را انتظار داشته باش��يد. دانشجو فقط مي تواند 
مطالبه كند و نهادي مانند شوراي عالي انقلاب 
فرهنگي به طور عملي وارد بشود. البته همين 
كه شورا چنين احساس دغدغه اي مي كند يا نه، 
خودش محل بحث است. اما نمي توانيم انتظار 
زيادي از جنبش دانشجويي داشته باشيم. آنها 
فقط مي توانن��د مطالبه كنند و اي��ن كار را هم 
كرده اند و ادامه هم خواهند داد. كسان ديگري 
هستند كه بايد در عمل وارد اين مسئله بشوند. 
اينكه رهبري معظم انقلاب احساس خطر كنند 
نكته عجيبي نيست. متأسفانه امروز با وضعيتي 
طرف هستيم كه رهبر انقلاب شرايط را طوري 
ح��س مي كنند كه درب��اره اش تذكر و هش��دار 
مي دهند. در واقع عملكرد دولتمردان در دولت 
تدبير و اميد در حوزه دانش��گاه جوري بوده كه 
ش��رايط دانش��گاهي به چنين وخامتي رسيده 
است. شما ببينيد امروز فضا به سمتي رفته است 
كه مسئولان دانشگاهي ش��رايط را براي جولان 
گروه ها و دسته هاي مس��ئله دار فراهم كرده اند. 
امروز شاهد اين هستيم كه فضا به سمتي رفته 
كه بعضي ها در دانشگاه از اصحاب فتنه، جريان 
منتظ��ري و افراد اي��ن جريانات ش��وم حمايت 
مي كنند و بالاي سر عكس مرحوم منتظري آيه 
»و س��يعلم الذين ظلموا  اي منقلب ينقلبون« را 
نصب مي كنند. در واقع مديريت دانشگاه ها چنان 
فضا را مهيا كرده اند كه چنين اقدامات ضد انقلابي 
را هم در دانشگاه به تماش��ا مي نشينيم و شاهد 
چنين وقايعي هستيم. در چنين شرايطي طبعاً 
هشدار رهبر انقلاب هم شنيده مي شود و ايشان 

هم احساس خطر مي كنند و تذكر مي دهند. 
ش��ما ببينيد همي��ن چند وقت پي��ش يكي از 
اساتيد دانش��گاه تهران در دانش��گاه با يكي از 
مقامات وزارت خارجه انگلستان ديدار خصوصي 
مي گذارد و با افتخار به ديدار آن مقام انگليسي 
مي رود. مدير دانشگاه تهران چنين شرايطي را 

رقم زده و وزير علوم هم كه با يكي رفتار منفعل 
فقط به تماشاي اين اتفاقات نشسته است. با اين 
شرايط چرا رهبر انقلاب نگران نباشد؟ امروز در 
فضاي آموزش عالي چيزي كه بسيار مهم است و 
در وهله اول اهميت قرار دارد همراهي با اصحاب 
فتنه و آشوب است. اينكه افرادي در رأس قرار 
بگيرند كه در فتنه 88 جزو نفراتي بودند كه رأساً 
در برابر نظام ايستادند و از فتنه حمايت كردند. 
اينها در اولويت اس��ت. اتفاقاً وج��ود اين افراد 
شرايط را به سمتي مي برد كه بستر براي حضور 
دشمن و نفوذ آن و تربيت دانشجوياني كه مريد 
غرب هستند و نسبت به غرب احساس شيفتگي 
مي كنند، مهيا مي شود. حضور چنين اساتيد و 
مسئولاني منجر به اين مي شود كه دانشجوياني 
تربيت شوند كه مبارزه با غرب را جهالت بخوانند 

و شيفته و مرعوب غرب و امريكا باشند. 
دولت تدبير و اميد با انفع��ال در وزارت آموزش 
عالي خود به اين جريان پر و ب��ال مي دهد و به 

افزايش خطر نفوذ كمك شاياني مي كند. 
و س�ؤال آخر؛ به نظرتان مصاديق نفوذ 
را در وضعي�ت فعل�ي دانش�گاه هاي 

كشورمان بايد كدام موارد بدانيم؟ 
ما الان آسيب زياد داريم؛ بسيار زياد. شما نگاه 
كنيد همين شب يلدا در دانشگاه تهران به بهانه 
شب يلدا مراسم مختلط و كنسرت هاي آنچناني 
برگزار ش��د. آن هم در حالي ك��ه رهبر انقلاب 
صراحتاً اين م��وارد را نهي كرده اند. متأس��فانه 
امروز ش��اهد اش��كال مختلف مفاسد در سطح 
دانشگاه هستيم. شما نگاه بكنيد وضعيت حجاب 
در دانشگاه هاي تهران و به خصوص خود دانشگاه 
تهران را. ديگر رس��ماً دانشگاه شده است سالن 
مد! هر كس با هر وضع پوششي در دانشگاه تردد 
مي كند و هيچكس هم در برابر آنها نمي ايستد، 
انگار نه انگار كه اين رفتار ناهنجار است و دانشگاه 

ما اسلامي است. 
به نظر من حضور چنين مسئولاني در آموزش 
عالي ما مصداق نفوذ اس��ت و اين افراد هستند 
كه به اين پ��روژه كمك مي كنن��د. مثل همان 
اس��اتيدي كه افتخارش��ان ديدار خصوصي با 
مسئولان انگليسي است. در واقع ما شاهد اين 
هستيم كه چهره هاي سياست زده و كساني كه 
در همراهي با فتنه و فعاليت عليه نظام مسبوق 
به سابقه هستند امروز در كادر تصميم گيري و 
مديريتي آموزش عالي ق��رار دارند و اگر جلوي 
اين اتفاقات گرفته و كنترل نشود طبيعي است 

كه وضع از اين هم اسفبار تر خواهد شد. 

سيده سكينه موسوي
   گفت وگو

خوابگاه، يك نفر
 مريم كمالي نژاد

سبزه ها قد كشيده اند، دست مي كشم به نرمي شان و زمزمه 
مي كنم: »تا حالا كجا بودين؟« يك��ي از ماهي قرمزها دور 
مي زند، آن يك��ي بي حركت روي آب دراز كش��يده. رو به 
علي كوچولو مي گويم: »فكر كنم مُرده.« علي هنوز حرف 
نمي زند، لب ور مي چيند و دست مي كشد به تنگ ماهي. 
بغلش مي كنم و مي بوسمش. داداش لپ تاپش را مي بندد 
و مي گويد: »اينجا كه از بليت خبري نيست، فكر كنم بايد 
بري پاي پرواز يا ترمينال، بالاخره يه جا پيدا ميش��ه.« آه 
مي كشم و لعنت مي فرستم به خودم كه اينقدر بي خيالي 
كردم و به فكر برگش��تم نبودم. اگ��ر آن مريضي ميانِ ترم 
پيش نمي آمد، مي توانستم كمي ديرتر بروم اما چوب خط 
غيبت هايم پر است. حتماً بايد چهاردهم سر كلاس باشم. 
دلم مي خواهد سيزده به در را با مامان و بابا باشم. بابا زنگ 
مي زند و مي گويد س��فره را پهن كنيد من نزديكم. ساعت 
از 11 شب گذشته كه بابا سر مي رسد و مي گويد به سختي 
توانسته يك بليت براي فردا صبح پيدا كند. دلم مي گيرد. 
اشتهايم كور مي ش��ود. وس��ايل خاصي ندارم كه بخواهم 
جمع و جور كنم. چند تا لباس و كتاب است. دراز مي كشم 
روي تخت و سعي مي كنم بخوابم. بعد فكر مي كنم كه اگر 
فردا صبح س��اعت 9 راه بيفتم، حدود 9 ش��ب مي رسم. تا 
خودم را به خوابگاه برسانم احتمالاً 11، 12 شب است. اگر 
خوابگاه تعطيل باشد بايد چه كار كنم؟ موبايلم را برمي دارم 
و نااميدانه شماره خوابگاه را مي گيرم. كسي جواب نمي دهد. 

معلوم است، نصف شب تعطيل است. 
صبح با چش��ماني خواب آلود و ورم ك��رده راهي ترمينال 
مي ش��وم. همين كه اتوب��وس راه مي افتد دوباره ش��ماره 
خوابگاه را مي گيرم. خبري نيست، كسي جواب نمي دهد. 
تا قبل از رسيدن بارها و بارها ش��ماره خوابگاه را مي گيرم 
و نتيجه اي ندارد. آن موقع ش��ب، تك و تنه��ا بايد چه كار 
كنم؟ ترس مي ريزد به جانم. نكند مجبور شوم تا صبح توي 
ترمينال بمانم! شماره س��ميه را مي گيرم، صدايش قطع و 
وصل مي شود، مي گويد مشهد است و فردا شب مي رسد. 
تا برسم ش��ماره چندتايي از همكلاسي ها و دوست و آشنا 
را مي گيرم. انگار هيچ كس توي اين ش��هر لعنتي نيست... 
ياد زهرا مي افتم كه با مادرش تنها زندگي مي كند. با اينكه 
روابطمان در حد سلام و عليك است اما چاره اي ندارم. پيدا 
كردن شماره زهرا كار سختي نيست، چمدان به دست وسط 
ترمينال ايستاده ام و منتظرم كه زهرا گوشي اش را جواب 
دهد. نااميدانه گوشي را قطع مي كنم و مي روم سمت مردي 
كه دارد كف ترمينال را جارو مي كند و مي گويم: »ببخشيد 

نمازخونه كجاست؟«

تقلب علمي 
با عدم آموزش صحيح رابطه دارد

در س��طح جهاني پديده تقلب 
علمي در كشورهاي توسعه يافته 
تا اين حد وج��ود ندارد. در حال 
حاضر در اين كشورها نرم افزاري 
درست شده اس��ت كه از طريق 
آن مي توان به ميزان كپي كردن 
مطالب پي برد. دانشجويي كه در 
پژوهشش ميزاني از تقلب نشان 
داده شود، در ابتدا تذكر مي گيرد 
و براي بار دوم آن دانشجو مردود 
خواهد شد. مثال ديگر وزير خارجه آلمان است كه به دليل 
اينكه سال ها پيش يك پاراگراف تقلب در پژوهش دكترايش 

وجود داشت، خود از وزارت خارجه اين كشور استعفا داد. 
برخي از مؤسساتي كه محتواي علمي توليد مي كنند، تحت 
عنوان مش��اوره تحصيلي و پژوهش��ي داراي مجوز هستند. 
تعدادي از اين مؤسسات نيز مجوز ندارند، اما مي گويند كار ما 
غيرقانوني نيست، چون قانوني براي منع توليد متون علمي 
وجود ندارد. در واقع در ايران به اين دليل كه در هيچ حوزه اي 
قانون كپي پيست رعايت نمي شود، در بحث توليدات علمي 

نيز رعايت نشده است. 
وزارتخانه ها و ارگان هاي مس��ئول بيش از همه مؤسس��ات 
توليدكننده را نشانه گرفته اند، در حالي كه بايد خريداران را 
نشانه گرفت. درصد قابل توجهي از مراجعين به اين مراكز را 
دانشجويان پيام نور و آزاد و تعداد كمتري از آنها را دانشجويان 
دانشگاه هاي معتبري مانند دانشگاه تهران و بهشتي تشكيل 
مي دهند. افرادي كه اين كارهاي علمي را توليد مي كنند نيز 
عمدتاً فارغ  التحصيلان ارشد يا دكتراي دانشگاه هاي آزاد و 
پيام نور هستند كه در دوران دانشجويي شان افراد زبده اي از 
نظر تحصيلي بوده اند. كار اين افراد مانند اين است كه فرد يك 
چيز با ارزشي بالا را به كسي بفروشد و در ازايش يك دستمزد 

بسيار پايين  دريافت كند. 
حال به س��ؤالي اساس��ي مي رس��يم و آن اينكه به چه دليل 
اين مؤسس��ات ايجاد ش��ده اند؟ يكي از دلايل اين است كه 
كلاس هاي دانش��گاهي ما توان آموزش صحيح همه افراد را 
ندارند. اگر از اين كلاس ها افرادي بي��رون مي آيند كه توان 
توليد پايان نامه، پژوهش، پروپوزال و... را دارند، پس چرا بقيه 

افراد نمي توانند اين  كار را كنند؟

ر وايت دانشجويي

حرف استاد

دكتر سيد حسن حسيني

استاد دانشگاه تهران

مدير مسئول محترم روزنامه جوان
با سلام و احترام؛

متن جوابيه پيوست در خصوص مطلبي است كه در تاريخ 26 
بهمن ماه در روزنامه جوان در ستون »تريبون دانشجويي« كد 
خبر 771597 تحت عنوان »دانشگاه آزاد از جيب دانشجويان 
براي اهداف خود خرج مي كند« كه ظاهراً توس��ط آقاي علي 
نيكزاد مسئول بسيج علوم پزشكي آزاد تهران نوشته شده است. 
خواهشمند است طبق ماده 23 قانون مطبوعات مقرر فرماييد 

موارد زير جهت درج در همان رسانه منتشر گردد:
1- مسئول محترم بسيج واحد پزش��كي كه در حال حاضر در 
مقطع كارشناسي رش��ته ميكروبيولوژي در آستانه فراغت از 
تحصيل از اين واحد دانش��گاهي مي باش��د، به عنوان نماينده 
بسيج دانشجويي در شوراي فرهنگي اين واحد شركت مي كنند، 
همواره از معترضان به شهريه در اين ش��ورا برائت جسته و در 
تأييد تحولات چشمگير در طي دو سال و نيم اخير در اين واحد 
سخن رانده است، بنابراين مطلبي كه به نام ايشان و در ستون 
تريبون دانشجويي آن روزنامه آمده، موجب تعجب و تحير شد. 
2- جنبش دانشجويي در دانشگاه آزاد اسلامي و به تبع آن در 
واحد پزش��كي همواره زنده، فعال و پوياست. همه تشكل هاي 
دانشجويي از جمله بسيج دانشجويي بر اساس مصوبات هيئت 
سه نفره ناظر بر تش��كل ها و نيز هماهنگي با رياست واحد در 
دانشگاه علوم پزشكي فعاليت هاي مطلوبي داشته اند. در هفته 
منتهي به انتخابات اخير هم اين تشكل، پنج برنامه اجرا كرده 

است كه دريافت مجوز اين تعداد برنامه در اين مدت كوتاه در 
نوع خود كم نظير است. 

3- در حال حاضر مطابق مصوبه هيئت امناي دانشگاه، شهريه 
دانش��جويان گروه پزش��كي 40 درصد كمتر از پرديس هاي 
خودگردان محاس��به و اعمال مي ش��ود كه حتي با اين وجود 
شهريه كل پرداختي از سوي دانشجويان گروه پزشكي حدود 
50 درصد هزينه ها را كفاف مي كند و اعتراضات پراكنده اي كه 
به تحريك برخي افراد و با القاي اطلاعات نادرست در ماه هاي 
اخير صورت گرفته، همگي با عدد و رقم و با ش��فافيت كامل از 

سوي مسئولان دانشگاه پاسخ داده شده است. 
4- در جلس��ه اي كه در اواخر بهمن ماه س��ال جاري در ديدار 
نمايندگان دانش��جويان معترض به افزايش ش��هريه با رئيس 
محترم دانشگاه علوم پزش��كي آزاد اس��لامي واحد تهران در 
دفتر ايش��ان برگزار ش��د، كليه ابهامات مربوط به ش��هريه به 
صورت مبسوط طرح و مورد تبادل نظر قرار گرفت و پس از آن 
نمايندگان دانشجويان معترض عذرخواهي نمودند. مشروح اين 

ديدار توسط برنامه نبض دانشجو ثبت و ضبط شده است. 
5- از زمان انتصاب جناب آقاي دكتر ميرزاده به رياست دانشگاه 
آزاد اس��لامي و چند ماه پس از آن انتصاب دكتر طباطبايي به 
رياس��ت اين واحد، هيچ اقدام غيرقانوني در تصويب رشته ها 
و توسعه كمي و افزايش ظرفيت دانش��جو صورت و بلكه تمام 
مس��اعي در جهت قانونمندي هر چه بيش��تر در امور، توسعه 
كيفي و ارتقاي آموزش��ي و انطباق عملكردها با اس��تانداردها 

تقويت شده است. 
برخلاف صريح نكات مختلفي كه در آن تريبون آزاد ذكر شده و 
بر اساس اسناد فراوان موجود، رشته هاي گروه پزشكي اين واحد 
از اعتبار كافي برخوردار مي باشند. تحصيل اين همه دانشجوي 
پزشكي دانشگاه آزاد اسلامي بعد از طي دوره دكتراي عمومي 
در دوره هاي رزيدنتي )دستياري( دانشگاه علوم پزشكي كشور 
و خارج از كش��ور و عضوي��ت آنها در قال��ب هيئت هاي علمي 

دانشگاه ها تصديق اين مدعاست. 
6- از جمله فلسفه تشكيل دانشگاه آزاد اسلامي، ايجاد عدالت 
آموزشي و جلوگيري از انحصار آموزش عالي در مناطق مختلف 
كش��ور بوده كه به ادع��اي مدافعان و مخالف��ان در اين زمينه 
مجاهدت هاي زيادي داشته و خدمات فراواني انجام داده است. 
7- تعبير سوء »دانش��گاه پولس��از« و »خرج پول هاي آن در 
جهت اهداف خود« نيز از آن تهمت هاي نارواست كه هر از چند 
توسط برخي جريان هاي ناآگاه عنوان مي شود. همانطور كه با 
تمام اين شهريه، تنها نيمي از هزينه ها در حوزه پزشكي قابل 

حصول است. 
8- برآوردها حاكي از آن اس��ت كه در رش��ته هاي پزش��كي، 
دندانپزشكي، داروسازي، پرستاري و علوم آزمايشگاهي نه تنها 
بازار كار اشباع نيست اميد آنكه نشريات و رسانه هاي جمعي در 
انعكاس مطالب دانشجويي به همه ابعاد موضوع توجه نمايند. 
روابط عمومي واحد علوم پزشكي تهران
 دانشگاه آزاد اسلامي

جوابيه دانشگاه آزاد

جوابيه


